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Schůze výboru Základní odborové organizace FLÚ 

18. 9. 2023 14:00–16:10 

 

Přítomní členové výboru: Martin Brabec, Jan Mervart, Vladimír Mikeš, Pavel Nývlt, Alena 

Sarkissian. 

Alena Sarkissian informovala, že vedení hospodářské agendy ZOO, nově včetně proplácení 

faktur apod., přijala Dagmar Matušková. Stav účtu ke dni 10. září byl 199.099,13 Kč. 

Dále sdělila, že schůzka předsedů ZOO a dalších zástupců odborů třetí vědní oblasti AV 

je naplánována na 21. září ve 14:00 v zasedací místnosti ÚČL. Na programu jednání bude 

především: 1) vzájemné informování ohledně podoby kolektivních smluv na jednotlivých 

pracovištích (řetězení smluv, doba platnosti, způsoby vyjednávání atd.); 2) společné 

prohlášení adresované předsednictvu Akademické rady AV ČR ohledně výše mezd a zajištění 

jejich růstu; 3) společné prohlášení adresované předsednictvu Akademické rady AV ČR 

ohledně péče o psychické zdraví zaměstnanců; 4) výměna informací o atestačních řádech a 

způsobech hodnocení obecně na jednotlivých pracovištích. 

Jan Mervart doplnil, že probíhají jednání s vedením FLÚ o podpoře iniciativy odborů třetí 

vědní oblasti AV. 

Hynek Janoušek dodal, že informoval zástupce ředitele pro vědu Martina Rittera o 

připomínkování atestačního řádu ze strany ZOO. Dále uvedl, že v Oddělení současné 

kontinentální filosofie je praxí, že vedoucí po pěti letech předloží členům novou koncepci 

řízení a případně může být zvolen vedoucí jiný, což je podle jeho názoru lepší než desetiletá 

lhůta, o níž na představení své koncepce řízení mluvil zvolený ředitel FLÚ. 

Alena Sarkissian uvedla, že na kolegiu ředitele zazněly informace o změnách týkajících se 

FKSP, navržených v rámci tzv. konsolidačního balíčku. Pokud bude v navržené podobě 

schválen legislativou, bude povinné polovinu FKSP vynaložit na „fondy spojené se 

stárnutím“ a zřejmě se níží příspěvek na stravenky z 2% na 1%, což by pro FLÚ znamenalo, 

že by z FKSP bylo možné platit jedině stravenky a důchodové připojištění. 

Alena Sarkissian informovala o dalším z témat projednaných na kolegiu ředitele, totiž o 

anonymním průzkumu k atestacím, který proběhl na přelomu května a června. Dotazník 

vyplnilo pouze 38% vědeckých pracovníků FLÚ, ale nasbíraná data přesto mají jistou 

výpovědní hodnotu. Respondenti by především uvítali jasnější strukturu hodnocení (stran 

zohledňování různých činností při atestacích), asi 1/5 respondentů však vyjádřila obavy z 

toho, že nebude možné kvantifikovatelná kritéria správně nastavit. 

Alena Sarkissian v návaznosti na to sdělila, že vedení ústavu plánuje zřízení pracovní 

skupiny k atestačnímu řízení; s účastí zástupce ZOO se počítá, podrobnosti předsedové 

ZOO projednají s novým ředitelem na plánované schůzce. Výsledkem činnosti komise má být 

nový atestační řád, který bude podléhat schválení Radou FLÚ a měl by platit od roku 2025. 

Jan Mervart doplnil, že nový atestační řád by měl podléhat i schválení výborem ZOO. 

Alena Sarkissian v návaznosti na to uvedla, že pokračují přípravy členské schůze věnované 

atestacím (spíše než obecnějšímu tématu hodnocení), která proběhne formou moderované 
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diskuse nad připraveným textem 11. října 2023 od 16:00 v zasedací místnosti FLÚ. Diskuse 

umožní zástupci (nebo zástupcům) výboru v pracovní skupině vznášet konstruktivní, o data 

opřené připomínky. 

Vladimír Mikeš upozornil, že připomínky k atestačnímu řádu je třeba vznášet s ohledem na 

obecnější problém spravedlivého hodnocení; za velmi důležitou v tomto ohledu prohlásil 

otázku společných standardů vědecké práce. S tím výbor vyjádřil souhlas. 

Výbor poté prodiskutoval připomínky k atestačnímu řádu, které od minulé schůze připravil 

Vladimír Mikeš ve spolupráci s Pavlem Nývltem a Ondrejem Majerem. Vladimír Mikeš 

upozornil, že v této fázi nebyl cílem návrh nového atestačního řádu (což je nicméně 

představitelná cesta, pokud na ní bude všeobecná shoda), ale spíše upozornění na 

problematická místa ve stávajících formulacích a návrhy na jejich případné úpravy. Problémy 

podle něj spočívají ve formulačních nejasnostech, nedostatečném popisu průběhu atestací a 

v rozporech mezi zněním atestačního řádu a praxí, kdy buď kdy něco probíhá jinak, než jak se 

zdá sugerovat popis v řádu, nebo praxe nemá oporu v liteře. Výbor se shodl, že podporuje 

změny atestačního řádu, které by zajistily co možná nejspravedlivější a nejtransparentnější 

proces hodnocení. Konkrétní návrhy budou z části projednány na členské schůzi a posléze 

s vedením. 

V této souvislosti výbor prodiskutoval i tato témata: 

Problém spravedlivého přístupu, kdy se hodnotící musí vyhnout jak poškozování 

hodnocených, tak jejich protežování, přičemž obojí může probíhat nevědomky na 

základě neúplných informací či špatně nastavených postupů v procesu hodnocení. 

Příprava manuálu pro atestované v zájmu zajištění práv, která jim atestační řád 

přiznává. 

Možné zapojení výboru ZOO do konzultování personálního složení atestačních komisí. 

Komunikace mezi atestovaným a předsedou komise před zahájením atestací. 

Potřeba kontroly podkladů (z ASEPu) atestovaným předtím, než jsou zaslány atestační 

komisi. 

Potřeba hledání možností kvalitativního hodnocení práce atestovaného, k němuž nejsou 

vždy kompetentní ani vedoucí, ani členové atestační komise. Výbor se shodl, že 

hodnocení vědecké práce může být velmi obtížné a možná není v silách atestujících 

zohlednit detailně všechny relevantní aspekty; o to důležitější však je zdůraznit 

momenty, které již v řádu jsou: neuplatňovat kritéria mechanicky a zohlednit 

v maximální možné míře kvalitu výstupů. 

Rozmanitost podmínek a zvyklostí publikování v různých oborech, jimž se badatelé na 

FLÚ věnují. Výbor konstatoval, že se jedná o zásadní téma, které bude třeba 

prodiskutovat na další členské schůzi. 

Možná účast zástupce odborů na jednání atestačních komisí jako pozorovatele, jenž by 

čistě svou přítomností mohl ovlivňovat nestrannost hodnocení a případně identifikoval 

atestační řízení, při nichž došlo k problémům. Výbor prodiskutoval též možnost určení 

tohoto zástupce losem z řad členů výboru a pouze na atestace v roce 2024. 
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Možná účast zástupce odborů na jednání atestačních komisí po stanovené období jako 

pozorovatele. 

Termín příštího jednání Výboru byl stanoven na úterý 3. října od 14:00 do 15:30. 


